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Het uitbrengen van de derde ZeijdeLinks van het jaar 
brengt altijd het einde van een periode met zich mee: de 
zomer. Of je hem nu te warm, te nat of juist perfect vond, 
feit is dat dat tijdperk ten einde is. Daarin staat de zomer 
overigens niet alleen: wij als redactie nemen ook afscheid 
van ons commissielid en onze vormgever Hanneke Kok.  
 
Hanneke heeft haar uiterste best gedaan er nog een mooie 
laatste editie van te maken, met specifiek gekleurde kopjes 
boven artikelen (daar zit een systeem in) en foto’s en 
andere plaatjes ingedeeld bij de ingeleverde teksten. En de 
middenpagina’s die we deze keer hebben besteed aan het 
lustrum van de Damesochtend zijn heel vakkundig door 
haar vormgegeven. We hebben het haar nog wel even 
moeilijk gemaakt qua ingeleverde stukken en deadline. 
 
Zitten we nu onder ons redactieledenquotum? Nee, want 
onlangs is Ingeborg van den Broek tot de mediacommissie 
toegetreden. We hadden haar al eerder geïnterviewd en 
later nog eens gepolst, en na enig aandringen heeft ze ja 
gezegd. Zijn we blij mee en hopelijk jullie als lezers ook.   
 
Samen met Jeroen Bosman, die al een paar nummers 
meedraait, stroomt er dus wat nieuw bloed door de 
redactie. Er valt trouwens een hoop te lezen van hun hand 
en dat van de andere redactieleden, maar ook van onze 
leden die regelmatig een artikel insturen. Zo hopen we de 
inhoud lekker divers te houden.  
 
Zelf ook eens een bijdrage leveren? Kom vooral eens bij 
ons in de lucht. Het mailadres staat onderaan deze pagina. 
 
We nemen aan dat we namens alle leden mogen spreken 
als we Hanneke nog eens hartelijk bedanken voor haar 
bijdragen aan ons mooie clubblad de afgelopen 6,5 jaar.  

De redactie is niet verantwoordelijk voor 
de inhoudelijke bijdragen van leden 
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Gelukkig komt het niet vaak voor dat we 
een medische calamiteit in de baan 
hebben, maar als het dan een keer 
gebeurt, moeten we er zo goed 
mogelijk op voorbereid zijn.  
 
Met die gedachte zijn Martin en Patty 
van de DG&CC en ondergetekende 
namens De Drentsche aan de slag 
gegaan. We hebben alles bij elkaar 
verzameld wat er op dit gebied al was 
beschreven en dat aangevuld en up to 
date gebracht en dat heeft geleid tot een uitgebreid 
veiligheidsplan waarin niet alleen is opgenomen wat er 
moet gebeuren bij een noodsituatie in de baan, maar ook 
wat te doen bij brand en onweer.  
 
Belangrijk onderdeel van het plan is ook dat er achter het 
noodnummer een speciaal telefoontoestel is gehangen 
dat we de calamiteitentelefoon noemen, die afwisselend 
in beheer is bij de marshal, een DG&CC-medewerker, of 
een wedstrijdleider van De Drentsche. 
 
De komende tijd zullen we de inhoud van het 
veiligheidsplan daarom delen met al onze 
wedstrijdleiders. Binnen de DG&CC wordt het plan ook 
besproken met alle medewerkers, inclusief de marshals. 
We hopen daarmee een belangrijke stap naar een zo 
veilig mogelijk golfterrein te hebben gezet. 

Binnenkort zal er nog een oefening worden 
gehouden om het plan in de praktijk te 
testen. Mogelijk zal dat nog tot 
verbeteringen en/of aanvullingen van het 
plan leiden. 
 
Twee zaken wil ik er hier alvast uitlichten, 
omdat die voor iedereen van belang zijn. 
 
1) Als er een medische noodsituatie in de 
baan is, bel dan ALTIJD eerst 112 en dan 
pas het noodnummer. Degene die het 

noodnummer opneemt zet dan een aantal zaken in 
werking waaronder de opvang en begeleiding van de 
ambulance naar de plek in de baan waar het slachtoffer 
zich bevindt. 
2) Bij onweer is het ieders eigen verantwoordelijkheid om 
een schuilhut of het clubhuis op te zoeken. De toeter zal 
niet afgaan. De toeter wordt alleen gebruikt als er een 
verenigingswedstrijd gaande is om aan te geven dat de 
wedstrijd wordt gestaakt, of onderbroken. 
 
Ik wens iedereen nog vele veilige golfrondes toe op onze 
mooie baan, maar mocht er een keer wat gebeuren, dan 
weet u nu dat we ons hebben ingespannen om u in dat 
geval zo goed mogelijk te kunnen helpen. 
 
Met sportieve groet, 
Erik Harmsen 

Ook in het midden van het jaar zijn leden te porren voor een Dr. Putter 
puzzel, zo is gebleken.  

De oplossing was: FESTIVITEIT. 

Uit alle inzendingen voor deze ZeijdeLinks lustrumpuzzel hebben we 
tijdens de redactievergadering de winnaar getrokken. En dat is 
geworden… Marijn de Lange. Hij heeft als prijs uit handen van Koen 
een mooi puzzelboek gekregen.  

Een goede manier om alvast warm te draaien voor de komende 
kerstpuzzel! 

Oplossing en winnaar Dr. Putter Puzzel 
Eric Afman en Koen Hazekamp 
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Clubavond 2023 in vele opzichten een succes 
Hans Vooges 

We kijken terug op een fantastisch seizoen met meer 
deelname dan ooit: 186 geregistreerde deelnemers 
speelden 892 rondes. Van de 186 waren er 130 mannen 
en 56 vrouwen. 
 
Eduardo Roesink speelde 15 x, Johan Zeeven 14 x en 
Marcel van der Schuur en Wim Boutsema 13 x. Dat is 
leuke statistiek, maar er waren ook veel nieuwe leden en 
een aantal jeugdige spelers.  
 
Dit bewijst dat de clubavond een activiteit is die velen 
aanspreekt. Of je nu een handicap van 5 of 50 hebt, je 
bent welkom; je leert andere spelers kennen en borrelt 
gezellig na in het clubhuis of op het terras. De daghap en 
de borrelplank zorgen ervoor dat de tongen loskomen. 
 
Een team van tien hosts heeft zich zeventien woensdagen 
ingespannen om van de avond een geslaagd evenement 
te maken. Dank aan Gien, Tineke, de Ria’s, Eric, Rolf, 
Martin, Jan en Bé. 

Het seizoen werd op 30 augustus afgesloten met een 
slotwedstrijd waar 56 mensen aan deelnamen. Een 
wedstrijd waarbij elke hole vanaf een andere tee werd 
afgeslagen zorgde voor een nieuwe kijk op de baan. Leuk 
om ook eens vanaf 63 of 50 af te slaan. 
 
Uiteindelijk werden er ook prijzen uitgereikt. De meeste 
neary’s waren er voor José Henkelman, Willem Ploeger, 
Hedzer Straat en Harmen Timmer-Rosier. De longest bij 
de dames was voor Jeanette Strating met maar liefst 8 x, 
bij de heren voor Micha Steenbergen met 5 x. De eeuwige 
roem was er voor Martijn Drost als overall winnaar, op de 
voet gevolgd door Harmen Timmer-Rosier en Harry Kors. 
 
Dank aan alle deelnemers dit seizoen en dank aan de 
horeca voor de verzorging van de inwendige mens. Wij 
hopen dat je als lezer enthousiast geraakt bent en 
komend seizoen eens een kijkje komt nemen en besmet 
raakt met het clubavondvirus. 

Iedereen die ooit op onze driving range heeft gestaan  
 – en wie heeft dat niet– kent de schermen van Inrange. 
Je kan er eigenlijk niet omheen.  

Toegegeven dat ik zelf een enorme fan ben van dit 
systeem, weet ik ook ‘dat er mensen zijn’ die het echt 
helemaal niets vinden. Gedreven vanuit een passie voor 
techniek en het gebruik daarvan om ons leven leuker en 
interessanter te maken, hierbij een korte introductie van 
dit intrigerende systeem. Niet alleen de gebruikte 
techniek maakt het interessant, maar ook de benadering 
die het bedrijf heeft gekozen om uw verschillende slagen 
te verbeteren. 
 
Allereerst de techniek. Rondom de driving range zijn 

meerdere radersensoren geplaatst. Elk van deze 
sensoren zendt een signaal, een puls, uit. Komt deze puls 
tegen de golfbal, dan kaatst deze terug naar de sensor. 
Een tweede en een derde sensor doen hetzelfde 
waardoor het systeem precies weet waar de bal zich 
bevindt. Door dit continu te doen, kent het systeem 
daarmee ook de baan en de snelheid van de bal. Dit is 
overigens in tegenstelling tot andere systemen die alleen 
de eerste paar meter van de bal volgen en vervolgens de 
vlucht van de bal verder uitrekenen. Wordt de bal door 
de wind opgepakt en verandert de vlucht daardoor naar 
links of rechts dan ziet Inrange 
dit dus ook. ‘Nauwkeurig tot op 
één meter’, zegt Inrange.  
 
Omdat de sensoren de hele 
driving range bestrijken en 
elkaar overlappen, biedt dit 
mede de mogelijkheid om alle 
afslagplekken tegelijkertijd te 
‘bekijken’. Als u slaat, wordt de 
baan van uw bal weergegeven 
op het scherm en voilà!  
 
Natuurlijk gebeurt er nog veel 
meer op de achtergrond, maar 
bovenstaande is de basis van de 

Inrange - een introductie 
Jeroen Bosman 
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Joke van der Ven 
Eric Afman 

Kampioenen! 
Florian, Julian, Luca, Lynn, Jill, Indra en Bart (vlnr) hebben 
het geflikt! Op eigen baan hengelden zij op spectaculaire 
wijze het kampioenschap voor de Jeugd-18 Holes binnen.  
Dat betekent dat we als golfvereniging na veertien lange 
jaren weer een prijs te pakken hebben in de 
jeugdcompetitie.  
 
Razend knap, zeker als je je bedenkt dat dit jaar een 
vrijwel geheel nieuw team aan de start verscheen - en juist 
dat team wint op drie van de vier speeldagen meer dan 
overtuigend. Op een speeldag wonnen ze zelfs alles! 
Volgend jaar mogen ze in de eerste klasse hun krachten 
meten. We wensen ze alvast veel succes! 
 
Kei-goed! 
Zaterdag 9 sept jl. heeft de jeugd hun laatste “Jeugdkei” 
gespeeld. Het was erg warm, maar met een aangepast 
programma hebben ze toch kunnen spelen. De winnaars 
zijn bekend. Op de Par 3 heeft Jelmer de Jeugdkei 

gewonnen, tweede is Floran en Olan derde. Op de grote 
baan heeft Indra voor de tweede keer de kei gewonnen, 
tweede is Lynn en Luca derde. Jeugdgolfers, van harte 
gefeliciteerd.  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Jeugd naar het FaberExposize Gelpenberg Open 2023 
Zaterdag 2 september jl. vond op de golfbaan Gelpenberg 
het Faber-Exposize 
Gelpenberg Open plaats. De 
jeugd van De Drentsche was 
uitgenodigd om een 
wedstrijd op de Par 3-baan te 
spelen samen met de 
Gelpenberg jeugd. Hier 
hebben we gehoor aan 
gegeven.  
 
Na de leuke wedstrijd en 
lunch mocht de jeugd kijken 
hoe de topspelers de bal in 
de hole kregen.  
 
Ze hebben genoten van deze leuke, verzorgde dag. 

Van de jeugd 

Beppy Lobeek en Koen Hazekamp 

techniek achter het systeem. 
 
Doordat het systeem de verschillende slagen kan 
analyseren, is het mogelijk om inzicht te krijgen in drie 
categorieën slagen: de ‘short-approach’, de ‘long-
approach’ en ‘Off the Tee’. Zodra u meer dan 30 slagen in 
elke categorie heeft volbracht, berekent Inrange uw 
persoonlijke ‘Inrange Handicap®’.  
 
Het mooie is dat uw handicap ook wordt gesplitst naar 
bovengenoemde categorieën. Hierdoor ontstaat een 
mooie sterkte-zwakte analyse en ontstaat een goed 

inzicht ‘waar aan gewerkt’ kan worden. De Inrange 
Handicap® zal waarschijnlijk iets afwijken van uw huidige 
HCP-handicap, maar het komt aardig in de buurt. 
 
Wereldwijd timmert Inrange op dit moment behoorlijk 
aan de weg. In Nederland zijn er op dit moment vijf 
driving ranges operationeel en de verwachting is dat er 
spoedig meer volgen. Wereldwijd is Inrange al in meer 
dan tien landen te vinden. 
  
Kijk voor meer informatie (of download de app) op 
https://dgcc.nl/golfbaan/inrange 
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Hoi! Als nieuw lid van de mediacommissie 
wil ik mij graag aan jullie voorstellen. Mijn 
naam is Ingeborg van den Broek en ik ben 
woonachtig in Assen.  
 
Sinds twee jaar ben ik lid van onze golfclub. 
Wellicht hebben jullie mij al eens op de 
golfbaan zien rondlopen, want ik ben er 
regelmatig te vinden, of het nu is om te 
trainen, deel te nemen aan een wedstrijd, 
of gewoon voor een ontspannen rondje 
golf. Het kan ook voorkomen dat je me met de jongere 
golfers aan de slag ziet, want ik verzorg namelijk ook 
trainingen en andere activiteiten voor de jeugd. 
 
Mijn liefde voor golf begon vier jaar geleden. Via 
vakantieveilingen.nl maakte ik voor slechts 1 euro kennis 
met golfen en behaalde ik mijn baanpermissie op 
Golfbaan Spaarnwoude. Ik was meteen verkocht aan de 
sport en behaalde al snel mijn GVB. Helaas gooide een 
ongeluk, waarbij ik mijn knie brak, roet in het eten. Zodra 
het weer kon, ben ik tijdens mijn revalidatie voorzichtig 
aan gaan golfen. Ik reed in de handicart over de baan en 
liep vervolgens op krukken naar mijn bal toe. Fysiek gezien 
gaat het steeds beter, en ik ben dan ook enorm trots op 
mijn (golf)vorderingen van de afgelopen drie jaar. Ik 
geniet van elk moment dat ik op de golfbaan doorbreng, 
zowel van het uitdagende spel als van de prachtige natuur 
om mij heen. 

Mijn professionele achtergrond ligt in 
het onderwijs. Momenteel ben ik 
werkzaam als onderwijskundige in het 
UMC Groningen, waar ik curricula 
ontwikkel voor vervolgopleidingen van 
verpleegkundigen. Daarnaast heb ik 
enkele jaren als leerkracht in het 
basisonderwijs gewerkt. Vanuit deze 
achtergrond vind ik het bijzonder leuk 
om betrokken te zijn bij onze jeugd via 
de jeugdcommissie, waar ik kan 

bijdragen aan de betrokkenheid en ontwikkeling van onze 
jonge golfers.  
 
Daarnaast ben ik dus ook lid geworden van de 
mediacommissie. Ik ben ervan overtuigd dat een golfclub 
draait op de betrokkenheid van haar leden, en de 
mediacommissie speelt daar een belangrijke rol in.  
 
Samen met het fantastische team van de mediacommissie 
wil ik graag werken aan de zichtbaarheid van onze club, 
het delen van nieuws en verhalen van leden, en het 
creëren van een toegankelijke sfeer waarin alle leden zich 
thuis voelen. Voor mij is golf niet alleen een sport, maar 
ook een manier om verbonden te zijn met anderen die 
dezelfde passie delen. 
 
Ik kijk uit naar onze samenwerking in de mediacommissie 
en wens iedereen veel plezier op de golfbaan! 

Even voorstellen... 

Ingeborg van den Broek 

Hoewel Michel aardig aan de weg 
timmert, gaat het niet altijd van een 
leien dakje en moet hij af en toe 
genoegen nemen met een mindere plek 
op de ranglijsten.  
 
Maar op zondag 3 september was het 
wel weer raak: hij won het Liemeer 
Open! 
 
Gefeliciteerd, Michel! Wat was dit voor 
een wedstrijd?  
'Het was een eendaags toernooi over 18 
holes. Het deelnemersveld bij de heren 
was 60 man, variërend van handicap 
+3.7 tot 6. Het was een wedstrijd gesponsord door een 
organisatie die golfreizen verzorgt. De hoofdprijs die ik 

heb gewonnen was een schaal als trofee, 
maar nog veel belangrijker: een golfreis 
voor vier dagen en twee personen naar El 
Rompido, inclusief drie nachten 
halfpension, een greenfee per persoon op 
de noordbaan van dat resort en hetzelfde 
op de zuidbaan. Ook een huurauto zit 
erbij in. Alleen geen vliegticket, dus dat 
moeten we nog wel zelf betalen. Ik ga er 
midden november met Kian de Roo 
naartoe, als het weer hier niet echt goed 
is en we daar lekker wat dagen kunnen 
trainen.' 
 
Alsof dat allemaal nog niet genoeg is, 

zette Michel met zijn bogeyloze ronde ook een nieuw 
baanrecord neer, 65 (-7). Chapeau! 

Michel van Zijl wint Liemeer Open 
Eric Afman 
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Siemen de Jong 

Onze golfvereniging 
telt ongetwijfeld de 
nodige liefhebbers en 
kenners van planten. 
Geen enkel probleem 
zou je dan toch 
denken?  
Toch denk ik daar nu 
anders over.  
 
In de voorgaande 
ZeijdeLinks schreef ik 
een klein artikeltje 
over een prachtige 
bloeiende orchidee 
(aan het einde van Geel 6, waar de strook met heide 
bijna ophoudt) waar mijn bal terechtgekomen was en 
schreef daarover wat je als golfer in zo’n geval moest 
doen. Bijvoorbeeld toch de bal opzij leggen met al of niet 
een extra slag of gewoon de bal slaan met daarbij het 
verlies van deze prachtige bloem. 
 
Ik heb de bloem volop bloeiend laten staan. Met de 
wijsheid van nu had ik achteraf een andere beslissing 
moeten nemen, maar ja dat is wijsheid achteraf. Ik had 
mijn bal er gewoon uit moeten rammen met gelukkig dan 
maar het verlies van de bloem. De rest van de plant was 

dan gewoon blijven 
staan en dan kon ik 
volgend jaar toch 
weer even langs dat 
plekje gaan om te 
zien dat de orchidee 
weer volledig in bloei 
zou staan. 
 
Op maandag 26 juni 
wilde ik tijdens de 
seniorenochtend 
mijn flightgenoten de 
orchidee laten zien, 
maar wat trof ik op 

die plek aan… een keurig vierkanten kuiltje waar de 
orchidee had gestaan… 
 
Conclusie: een golfer van DG&CC heeft nu in zijn tuin een 
ten dode opgeschreven orchideeënplantje staan.  
Veel andere golfers zullen het plantje volgend jaar nu 
moeten missen. 
  
Ik zit er nog over te denken om op die plaats een klein 
kruisje neer te zetten, gewoon ter nagedachtenis. Ik 
neem aan dat de bewuste ‘plantenliefhebber’ zich het 
plantje én het kuiltje herinnert… 

Een prachtige bloem, maar… wel een probleem 

Golfgeluk 
Ingeborg van den Broek 

Golf is een spel waarin we successen vieren, tegenslagen 
incasseren en onvergetelijke momenten beleven. Deze 
gedenkwaardige momenten in golf kunnen zich op 
talloze manieren voordoen.  
 
Denk aan die ene keer dat je die ogenschijnlijk 
onmogelijke putt maakte en je de bal met precisie in de 
hole zag verdwijnen. Of herinner je je die bijzondere 
ronde met vrienden waarbij het niet alleen om het 
golfen ging, maar ook om het delen van lachen, verhalen 
en vriendschap. En laten we die spannende overwinning 
niet vergeten, waarbij je hartslag versnelde terwijl je de 
tegenstander achter je liet. Of het moment dat je tijdens 

het ochtendgloren de natuur zag ontwaken terwijl jij 
ontspannen een ronde golfte.  
 
Elke golfer heeft wel zo’n herinnering en elk verhaal 
herinnert ons aan de charme van dit spel. Het is een van 
de redenen waarom we telkens weer terugkomen naar 
de golfbaan.  
 
Nieuwsgierig naar de verhalen van onze leden, stelden 
we de vraag:  
 
Wat is jouw meest memorabele golfherinnering op onze 
baan? 
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Germain 
Voor mij zijn het ‘de eerste keren’. Een par maken op 
een Par 3 of een Par 4 voelde als een onmogelijke taak, 
maar dat het voor de eerste keer lukte was onvergetelijk.  
Net zoals de eerste keer dat de driver niet in de bosjes 
verdween, of dat ik een hele ronde met één bal 
volbracht in plaats van met 20. Er kwam daardoor een 
omslag van het telkens zoeken naar ballen naar fijne 
rondes golfen; die overigens ook minder lang duren! 
Maar wat het echt bijzonder maakt, is het delen van deze 
successen met vrienden.   
 
Florian 
Vorig jaar speelde ik de Jeugdkei op de Par 3-baan. Ik zat 
samen met Lynn in de flight. Tijdens die wedstrijd 
maakte ik op Hole 8 mijn allereerste birdie! Nadat ik de 
bal vanaf de afslag dichtbij de hole had geslagen, maakte 
ik een geweldige putt die er in ging. Wat het extra 
speciaal maakte, was dat ik na die wedstrijd mijn 
handicap had gehaald! 
 
Liedeke 
Ongeveer drie maanden geleden ben ik 
Par 3-lid geworden. In die korte tijd heb 
ik veel geleerd, vooral van Ian, die me de 
waardevolle les bijbracht dat het draait 
om het onthouden en vieren van goede 
slagen. En dat doe ik zeker! Enige tijd 
geleden zag ik de aankondiging van de 
Bitterballenwedstrijd. Op aandringen van 
mijn man heb ik me aangemeld. De 
zenuwen namen toe naarmate de 
wedstrijddatum naderde. Ik zette door, 
want afzeggen is geen optie. Gelukkig 
ben ik gegaan, want tijdens de wedstrijd 
werd ik ingedeeld in dezelfde flight als Liesbeth. Sinds dat 
moment zijn we niet alleen vriendinnen op de golfbaan, 
maar is inmiddels onze band ook buiten het golfen 
gegroeid. 
 
Liesbeth 
Ik golfde altijd samen met mijn man, tot hij overleed. Na 
zijn overlijden stopte ik een tijdje met golfen, maar - op 
aandringen van mijn dochters - besloot ik toch weer te 
beginnen. Daar heb ik geen moment spijt van! We 
hadden altijd een geweldige tijd hier op de golfclub. Nu 
zet ik dat gevoel voort met mijn nieuwe golfvriendinnen, 
waaronder Liedeke. Mijn dochter woont in Californië, en 

altijd als ze even terug is in Nederland, gaan we samen 
golfen. Hier op de baan liggen de voetstappen van haar 
vader, en dat maakt het extra bijzonder voor haar 
dochter. Ik ben echt heel blij dat ik weer ben gaan golfen. 
 
Michiel 
Dit moment was niet hier op de baan, maar wel met ons 
competitieteam. Afgelopen seizoen, speelden we met 
Heren 3 (zondag 27 holes) de competitiewedstrijd in 
Tiendeveen tegen Heidemeer.  
Het hele team zat al binnen, wachtend op de laatste 
flight met Dani en zijn tegenstander. Daar was het nog 
spannend: op Hole 18, een Par 3, moest het nog beslist 
worden. Deze hole was gericht naar het clubhuis, dus we 
hadden goed zicht op wat er gebeurde. Vol spanning 
keken we met alle teams toe. Dani sloeg zijn afslag 
slechts 2 meter van de vlag. Hij won de matchplay en 
daarmee hielp hij ons team om de dag te winnen met  
13 - 5. Het moment van spanning en billenknijpen ging 
over in een feestende ontlading. Het was geweldig om 
dit samen te beleven!  

 
Floran 
Ik ben tijdens de laatste Jeugdkei op de Par 3-baan 
tweede geworden! Het ging heel goed, maar doordat het 
zo heet was, hebben we een halve ronde gespeeld. 
Anders had ik misschien wel mijn handicap kunnen 
halen! Maar ik was heel blij met mijn tweede plek. Op 
een schaal van 1 – 10 een 9,5! 
 
Heb jij op onze golfbaan ook zo’n memorabele 
golfherinnering die je wilt delen? Stuur het in naar 
mediacie@dedrentsche.nl en misschien staat het de 
volgende keer in de ZeijdeLinks! 
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Joke van der Ven B. Bie 

De meest voorkomende oorzaak van een hart- of 
ademhalingsstilstand is een hartinfarct, naast 
verdrinking, verstikking of een ongeluk met elektriciteit.  
 
Het duurt vaak ongeveer een kwartier voordat een 
ambulance ter plekke is. Juist die eerste 15 minuten zijn 
van levensbelang. Krijgt een slachtoffer in die tijd 
hartmassage en mond-op-mondbeademing, dan stijgen 
de overlevingskansen. Wanneer er een AED in de buurt 
is en iemand kan deze toepassen, dan wordt de 
overlevingskans nóg groter.  
 
Reanimeren is eenvoudig te 
leren. De opgedane 
vaardigheden zijn van belang 
op onze baan, maar ook in 
allerlei andere 
omstandigheden buiten het 
golf kunt u er veel profijt van 
hebben. Daarbij is van belang 
dat golf buiten op een zeer groot terrein plaatsvindt. Er 
is niet altijd direct hulp aanwezig. Ook zijn de golfers van 
alle leeftijden en in sommige gevallen met medische 
condities. Als omstanders reanimatie kunnen toepassen, 
kunnen daarmee levens worden gered.  
 
Daarom verzorgt de Stichting Reanimatie Noord 
Nederland op de Drentsche de volgende 
reanimatiecursussen: Basiscursussen BSL (Basic Life 
Support) inclusief AED (Automatische Externe 
Defibrillator) en Herhalingscursussen. De inhoud is 
doelgericht, kort, eenvoudig, praktisch, voor iedereen 
heel simpel te leren, te oefenen en te onderhouden.  
 
De cursussen worden gegeven door ervaren en in de 

praktijk werkzame instructeurs van de Stichting 
Reanimatie Noord-Nederland. Deze trainingen staan 
open voor alle leden, maar wedstrijdleiders krijgen 
voorrang als er meer aanmeldingen dan plaatsen zijn. 
Zowel voor diegenen die zich met dit onderwerp 
comfortabel voelen als voor degenen die zich er 
ongemakkelijk bij voelen. Je hoeft er niet fit en lenig voor 
te zijn. Iedereen kan dit doen. Niemand hoeft ervoor 
terug te schrikken en je hebt vooraf geen enkele kennis 
van dit soort zaken nodig.  

 
Per avond kunnen acht cursisten 
deelnemen. We plannen dit najaar 
drie à vier cursussen. De cursussen 
worden gegeven in het clubhuis van 
De Drentsche. Doorgaans van 19:00 
tot 21:00 uur. We starten weer in 
dit najaar, na een succesvolle reeks 
cursussen voor beginners en 
gevorderden in het voorjaar. Exacte 

data volgen binnenkort. Hiervoor overleggen we met de 
Stichting Reanimatie en de deelnemers. Overigens: 
reanimatie zal dit najaar ook onderdeel zijn van een 
‘droge’ oefening van het vernieuwde Calamiteitenplan. 
De eigen bijdrage is € 10,00. De rest betaalt de 
Vereniging.  
 
We hebben al een aantal gegadigden voor de 
najaarscursussen, maar hopen op nog meer 
aanmeldingen.  
 
U kunt zich inschrijven door een e-mail te sturen naar: 
bestuur@dedrentsche.nl. Vermeld daarbij of u zich op 
wilt geven voor de basiscursus of voor de 
herhalingscursus.  

De reanimatiecursussen op de Drentsche starten weer! 

Rijkwessel de Valk 
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Een terugblik op twintig jaar Damesochtend levert een 
verrassend beeld op. Vriendinnendagen met als thema 
Italië, Mexico. Australië en Schotland. En bij die laatste 
werd er volgens de dames veel whisky geschonken door 
de baan! Niks braafs, bruisend van energie en vooral erg 
creatief.  
 
Grote inspirator en oprichter was Corrie Mastenbroek, de 
vrouw waar jaarlijks nog de C.M. Mastenbroek bokaal 
voor wordt gespeeld. Corrie overleed in 2016 en liet een 
groot gat na bij de Damesochtend, maar dankzij de 
bokaal wordt haar inspiratie levend gehouden.  
 
Naast Corrie hebben o.a. Joke Hogeman, Paula Leenheer, 
Trijnie Drent en nu José Henkelman het voorzitterschap 
op zich genomen. Met hen zetten zo’n 35 andere dames 
zich de afgelopen twintig jaar en nog steeds stevig in voor 
de Damesochtend. 
  
Ontroerende film 
Dinsdag 27 juni jl. werd het Lustrum van 20 jaar 
Damesochtend in stijl gevierd. Met een twintig minuten 
durende film, gemaakt door Ria Woldring, waarbij alle 
hoogte- en ook wat 
dieptepunten van 20 
jaar Damesochtend de 
revue passeerden.  
 
Natuurlijk waren er 
ook even tranen, maar 
die werden al snel 
afgewisseld met veel 
plezier onder het 
genot van een feestelijk glas bubbels in een versierd 
clubhuis. Gevolgd door een wedstrijd Texas Scramble en 
uiteraard gekleed in feestelijk tenue.  
 
Maandenlang heeft de Lustrumcommissie, bestaande uit 

Rieteke Broos, Gien Bouman, Hilda van der Straaten, 
Trijnie Drent, Liesbeth Immenga en Ria Woldring zich 
gebogen over een feestelijk invulling van die dag. Blij 
waren ze met de bijdragen van de sponsoren: Site Online, 
The Country Golfshop, Entree de Punt, Rituals. Dankzij de 
bjdrage van het Bestuur van de Drentsche was er een 
heerlijke maaltijd en iedereen kreeg een golfbal van 20 
jaar Damesochtend als relikwie . En niet te vergeten: het 
muzikaal optreden van Jannie Kleene met haar zoon 
Gerrit. 
 
Wat maakt de Damesochtend zo uniek? 
Zowel Ria als Liesbeth en Rieteke zien de grote variëteit 
in wedstrijden als sterk pluspunt. Er is een vlaggetjesdag, 
Koningsdag wordt uitbundig gevierd, Prinsjesdag waarbij 
de dames traditioneel allen een hoed dragen en er is de 
Corrie Mastenbroek 
bokaal. Op de laatste 
dinsdag van de maand is 
er een funwedstrijd met 
bijvoorbeeld een 
vossenjacht, een 
driestokken wedstrijd en 
er is een jaarlijks uitje, 
zoals dit jaar naar de GC Gelpenberg. En natuurlijk kun je 
elke dinsdag kiezen of je 9 of 18 holes wilt spelen.  
 
Belangrijk is vooral dat iedereen zich thuis voelt; de 
prestatie in de baan is veel minder relevant. Wekelijks 
zijn er 25 à 30 deelneemsters en dat in principe 52 
dinsdagen per jaar.  
 
Dat betekent dat er inmiddels al een kleine duizend (!) 
Damesochtenden zijn gespeeld. Ook dat is een felicitatie 
waard! 
 
Nieuwe leden van harte welkom 
Ook voor de nieuwe leden geldt, wees van harte welkom! 

Lustrum: 20 jaar Damesochtend! 

Joke van der Ven 

Damescommissie: 
Vlnr: Rieteke Broos, Ali Huizinga, José Henkelman (voorzitter) Paulien 
Zonneveld, Marijke Schaareman. Niet op de foto: Ria Woldring. 

Lustrumcommissie: 
Vlnr: Rieteke Broos, Liesbeth Immenga, Hilda van  der Straaten, 
Trijnie Drenth, Ria Woldring. Niet op de foto: Gien Bouwman. 
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Het gaat er niet om welke handicap je hebt, het gaat er 
vooral om dat je plezier hebt en meer leden leert 
kennen. Dus ook als je handicap nog hoog is, kom 
gerust en speel gewoon een keer mee.  
Fun en gezelligheid staan hoog in het vaandel, want als 
belangrijkste karakteristiek van de Damesochtend 
wijzen de dames meteen naar de poster die ze voor 
het Lustrum hebben laten maken, en waarop heel 
prominent het volgende wordt vermeld: 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

20 jaar Damesochtend staat voor: 

• altijd gezellig 

• altijd iets anders 

• leuke verhalen 

• altijd verrassingen 

• leuke funwedstrijden 

• leuke commissie 

• gezellig overleg 

• kortom: kom bij de Damesochtend van de Drentsche! 
 
Komende twintig jaar 
Natuurlijk is een terugblik leuk en vooral aanleiding om 
weer eens flink feest te vieren, maar de dames willen 
vooral vooruitkijken. Met veel energie en creativiteit 
bedenken ze elk jaar opnieuw een aantrekkelijk 
programma. Meer dan de moeite waard dus om je 
erbij aan te sluiten. Je kunt je elke dinsdagmorgen 
vanaf 9.00 uur melden in het Clubhuis. Je ziet de 
organiserende dames vanzelf zitten en voor je het 
weet ben je opgenomen in een club dames waar 
vooral veel leuks wordt gevierd. Het is handig om je 
van te voren in te schrijven via E-golf4U.  
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Joke van der Ven Bart Snij-

De favoriete hole van … Anne Brouwer 
Jeroen Bosman 

Wat een energie en wat een zelfverzekerde dame! Een 
eerste indruk van Anne. We ontmoeten elkaar bij de 
driving range en meteen zijn we aan de praat. Heerlijk 
hoe het direct kan klikken met iemand. 
 
Op een zonnige donderdagochtend vindt een bijzondere 
ontmoeting plaats die een brug heeft geslagen tussen 
passies en nieuwsgierigheid.  

 
Anne, een jonge vrouw 
wiens toewijding in de 
nabije toekomst zeer 
waarschijnlijk in het veld 
van forensisch onderzoek 
ligt, studeert Forensisch 
Laboratoriumonderzoek 
aan de Hogeschool Van 
Hall Larenstein te 
Leeuwarden.  
 
Terwijl we ons 
voorbereiden om af te 

slaan op rood, ontstaat er een warme en uitnodigende 
sfeer. Anne straalt een enorme energie uit die zowel haar 
leergierigheid als haar vastberadenheid weerspiegelt. In 
de geest van informele verbinding besluiten we om geen 
'qualifying' te spelen. We bekennen elkaar dat het meer 
ontspannen voelt als je zonder de druk van eventuele 
bogeys en double bogeys (of erger) speelt. Meer 
ontspannen en gewoon omdat het fijn is om af en toe 
eens op deze manier rond te gaan.  
 
Gedurende onze ronde onthult Anne met een bijzondere 
openhartigheid haar reis binnen het boeiende domein 
van haar studie. Eerlijkheidshalve geef ik direct toe dat ik 
het mega interessant vind en uit veel van wat ze vertelt, 

blijkt haar passie voor het 
ontrafelen van mysteries en 
het blootleggen van 
waarheden vanuit deze 
wetenschap.  
 
Geïnspireerd door 
verschillende series die we de 
afgelopen jaren hebben 
kunnen zien op televisie, 
vertelt ze hoe haar interesse 
vorm heeft gekregen. Zelf 
kende ik alleen CSI, maar er 
zijn er meer natuurlijk. Bones, NCIS, Dexter en Silent 
Witness om er een paar te noemen. Genoeg materiaal 
voor bevlogenheid dus. 
 
Ongedwongen vergeten we dat we al bijna een van haar 
favoriete holes gepasseerd zijn: Rood 3. Dit was dus niet 
direct zeker, maar tijdens onze nazit op het terras wordt 
besloten dat deze het toch wel moest zijn. Waarom? Dat 
heeft alles met die eerste keer te maken dat je deze hole 
speelt. ‘Die toch wel indrukwekkende heuvel waar je 
overheen moet’. 
 
Verdere gesprekken leren mij dat Anne ook (jeugd-)lid is 
in Dronten. Regelmatig speelt ze daar met haar vriend en 
(schoon-)familie. Haar moeder speelt ook en ik zie aan 
haar dat ze erg ingenomen is met de warme banden met 
haar familie.  
 
Na een paar uur samen met haar te hebben 
doorgebracht is het verhaal van Anne’s nieuwsgierigheid, 
doorzettingsvermogen en haar vermogen om twee 
schijnbaar verschillende passies te verenigen er eentje 
die anderen ongetwijfeld zal inspireren. 
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Joke van der Ven 
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Ik zal zeker niet de enige zijn die af en toe onzeker is hoe 
bepaalde golfregels tijdens het spel moeten worden 
toegepast. Je wilt het spel spelen zoals het hoort, lastig is 
dat jij en je marker zelf de scheidsrechters zijn en 
moeten beslissen in geval van een onduidelijkheid of 
interpretatieverschil en dat dan vooral soms met 
tegengestelde belangen. 
 
Het is meer dan 20 jaar geleden, bij het verkrijgen van 
mijn GVB, dat ik me serieus heb verdiept in de golfregels. 
Om een beetje bij te blijven met de regels lees ik ook 
met veel plezier in de Zeijdelinks de stukjes tekst van Eric 
Afman over deze regels, de interpretatie golfspelregels 
en over de nieuwe spelregels. Verder kan ik natuurlijk 
tijdens het spel mijn golfboekje raadplegen in geval van 
twijfel. 
 
Echter mijn ervaring als golfer is dat ik in al die jaren dat 
ik golf zelden of nooit heb meegemaakt dat iemand het 
boekje met de golfregels uit zijn tas haalde, (voor zover 
althans hij het boekje bij zich had) en dat geldt ook voor 
de elektronische versie van het boekje. De reden 
daarvoor is dat het opzoeken gewoon te veel tijd kost en 
ook te veel van het spel afleidt. Het gevolg kan zijn dat je 
ten onrechte mogelijk jezelf benadeelt of erger 
bevoordeelt.  
 
Recentelijk liep ik tegen het probleem op, wat nou de 
regels in de bunker zijn m.b.t. een kuiltje gemaakt door 
b.v. de hoeven van een ree of door een gravend dier. Ik 
had dit kunnen opzoeken in mijn golfboekje maar ik 
dacht misschien lukt dit ook met de nieuwe AI-app: 
ChatGPT. 
 
Met ChatGPT kreeg ik binnen een paar tellen de 
volgende reactie: 
 
Bij een kuiltje gemaakt door een dier of een hoefafdruk in 
de bunker gelden doorgaans de volgende golfregels: 
 
Vastgestelde belemmering: Een kuiltje gemaakt door een 
dier of een hoefafdruk in de bunker wordt beschouwd als 
een vastgestelde belemmering volgens de golfregels. 
Vrije drop: Je hebt recht op een vrije drop zonder 
strafslag. Plaats een bal binnen één clublengte van en 
niet dichter bij de hole, niet dichter bij de plek waar de 
bal oorspronkelijk lag en niet in een hindernis. 
Referentiepunt: Kies een referentiepunt in de buurt van 
het kuiltje dat niet dichter bij de hole is. Gebruik dit punt 

om een denkbeeldige clublengte te meten en plaats daar 
je bal. 
Verboden verbetering: Je mag het kuiltje niet verbeteren 
voordat je de slag maakt. Het is niet toegestaan om het 
zand aan te raken of te verplaatsen. 
 
Het is belangrijk op te merken dat lokale golfregels 
kunnen variëren, dus het is altijd raadzaam om de 
specifieke regels van de golfbaan te raadplegen waar je 
speelt voordat je gaat golfen. Daarnaast kunnen er 
specifieke regels van toepassing zijn op bepaalde 
toernooien of competities, dus het is altijd goed om op de 
hoogte te zijn van de geldende regels op de 
desbetreffende locatie. 
 
Later ging ik deze vraag ook opzoeken in de 

De golfregels en ChatGPT 

Wim de Groot 
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Joke van der Ven elektronische versie van de Golfregels en vond regel 
16.1c. Dat kostte mij meer dan vijf minuten tijd en was 
ook minder to the point, maar wellicht juridisch gezien 
correcter. 
 

Of de ‘preciezen’ onder onze golfers met dit gebruik van 
ChatGPT blij zijn weet ik niet, maar voor de ‘Rekkelijken’ 
is dit mijns inziens een betere oplossing dan een welles-
nietesdiscussie met je marker. 
 

ChatGPT of toch maar nie 

Eric Afman 

Hopelijk ben ik hiermee geen trouwe lezer kwijt, maar ik 
moet mezelf toch rekenen tot de groep 'Preciezen' (zie 
het ingezonden artikel van Wim hierboven).  
 
Aan de ene kant vind ik wel heel mooi dat iemand de 
moeite neemt om met zoiets als ChatGPT een golfregel 
op te zoeken. Als IT-er zou ik het wellicht ook moeten/
kunnen toejuichen.  
 
In de rol van Regelcommissaris echter ga ik toch zeggen 
dat dit niet de juiste weg is. En wel omdat ik geen idee 
heb waar ChatGPT het antwoord vandaan haalt. In ieder 
geval niet uit de officiële Golfregels. Wat ChatGPT hier 
aangeeft is niet correct. Dat geldt voor die hoefafdruk, 
daarvoor krijg je geen vrije drop (daarover straks meer), 
maar ook zegt de app over de vrije drop: ‘plaats een 
bal...’ Al zou je een vrije drop mogen nemen, dan doe je 
dat niet door te plaatsen.  
 

Een ander voorbeeld van een onjuiste bron: onlangs was 
er een wedstrijd met de naam ‘You never walk alone’. Er 
was wat onduidelijkheid in de baan over hoe de 
wedstrijdvorm (Texas Scramble) gespeeld moest worden. 
Wij zagen het fout gaan en spraken de betrokken flight 
erop aan. De reden om ondanks ons aangeven dat het 
fout was toch door te gaan met z'n drieën? ‘De flight 
voor ons doet het ook.’ Als je het niet zeker weet hoe 

een wedstrijdvorm in elkaar steekt, en je vertrouwt de 
opmerking van de Regelcommissaris in een van de flights 
achter je ook niet, vraag het de wedstrijdcommissie. 
 
Jarenlang heb ik competitieteams gewaarschuwd: laat je 
nooit een oor aannaaien door een tegenstander. Hoe 
harder die beweert dat een bepaalde regel (liefst een 
nieuwe) geldt, hoe sneller je het regelboekje of de R&A-
app erbij moet pakken en zeggen: laat maar zien waar 
dat staat. En toch hoorde ik dan achteraf dat men zich 
toch weer punten had laten afpakken. 
 
Is het nu echt zo moeilijk of een langdurig proces om een 
regel op te zoeken? Ik hoop dat wat te kunnen 
vergemakkelijken. Misschien is het een kwestie van 
handigheid met de R&A-app. Het is belangrijk dat je weet 
wat een goede zoekactie is. Zomaar door de regels heen 
bladeren is niet de snelste optie. In dit geval wil je weten 
of je iets mag ontwijken in een bunker, dus dat kun je 
aangeven. Open de R&A-app, klik op het zoekicoontje 
(vergrootglas) en vul in: ontwijken in bunker. De eerste 
vondst is Regel 16.1c. Daarin staat dat je abnormale 
baanomstandigheden in een bunker mag ontwijken.  
 
Maar wat zijn die abnormale baanomstandigheden dan? 
Klik op die term en je ziet onder andere ‘gat gemaakt 
door een dier.’ Oké, wat is dan een gat? Klik op die zin en 
je ziet wanneer iets valt onder gat gemaakt door een dier 
en wanneer niet. ’Een gat gemaakt door een dier omvat 
niet pootafdrukken als die geen onderdeel uitmaken van 
een uitgesleten spoor of een pad dat naar een gat 
gemaakt door een dier leidt.’ 
 
Een alternatieve zoekroute, als je al weet dat je 
abnormale baanomstandigheden wilt opzoeken, zou zijn: 
start de R&A-app, en klik op Definities. De eerste term 
die je dan tegenkomst is toevallig abnormale 
baanomstandigheden. En een derde optie is de 
Regelzoeker, die je direct in het openingsscherm van de 
R&A-app tegenkomt. Klik daarop en je ziet een overzicht 
van diverse zaken in de baan: Green, Uitrusting, 
Algemeen gebied, Hindernis, Bunker, enz. Klik op Bunker 
en je ziet staan: Grond in bewerking, gat gemaakt door 
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Eric Afman 
een dier of tijdelijk water. Deze laatste zoekoptie heb 
je niet in het regelboekje, maar daar kun je dan weer 
de index gebruiken. 
 
Nu zullen er nog steeds dingen zijn die misschien niet 
zo ‘gemakkelijk’ te vinden zijn. Mijn credo is: oefening 
baart kunst. Waarom zou je deze dingen in de baan 
moeten opzoeken, als je ook thuis regelmatig even in 
de regels kunt duiken? Even pauze tot iedereen is 
uitgelachen…  
 
Gaan we weer verder. Vroeger hebben we allemaal 
de regels moeten leren uit het boekje. We hebben 
examen gedaan en dat was het dan. Gelukkig nooit 
meer naar die vermaledijde regels kijken. Nou, zo zou het 
dus niet moeten zijn. Als je nu regelmatig even het boekje 
of de R&A-app opent, kun je eens alle definities 
doorlezen. En een keertje Regel 1, en dan 2, en dan 3, 
enzovoort. Het hoeft niet allemaal op één avond. Maar 
pak eens een vrij moment. Het helpt jou in je spel en het 
helpt ook anderen die je niet benadeelt door een foute 
interpretatie van een programma of een andere speler. 
Dan ben je beter voorbereid op regelkwesties.  

Weet je het antwoord dan niet uit je hoofd, dan kun je 
het als het goed is wel gemakkelijker opzoeken.  
 
Laat ik tot slot nog even aangeven dat ook wij als leden 
van de Regel- en Handicapcommissie fouten kunnen 
maken en hebben gemaakt. Daarom vallen ook wij bij 
twijfel graag terug op de R&A-app of het regelboekje.  
 
En dan helpt het dat je weet waar en hoe je moet zoeken. 

De geschiedenis van een ballenraper  
Deel 1: 1900-1980  
Koen Hazekamp 

In de vorige uitgave van de ZeijdeLinks besteedden we 
uitgebreid aandacht aan de geschiedenis van onze 
vereniging en ons clubblad. Ook vertelden we over het 
recent verschenen boek De Nederlandse 
Golfgeschiedenis in Woord en Beeld, dat in 420 pagina’s 
een groot gedeelte van de nationale en internationale, 
kolf- en golfgeschiedenis belicht. Met veel plezier heb ik 
al een groot deel van het boek door mogen lezen, maar 
één onderwerp bleef in mijn ogen onderbelicht: de 
driving range. Wat begon met een vrij onschuldige vraag 
werd al snel een serieuze zoektocht langs veel specifieke 
maar onvolledige bronnen.  
 
In deze tweedelige uiteenzetting beantwoorden we de 
vraag: hoe werd de driving range, zoals we die nu 
kennen, zo’n integraal onderdeel van de golfsport?  
 
Van niets naar iets 
Om te beginnen neem ik jullie mee naar februari 2012. In 
het Minneapolis Institute of Arts in - jawel - Minneapolis, 
Minnesota (VS) wordt een bijzondere fotocollectie 
tentoongesteld. Als je na een klim over dertig 
traptreden, langs twee brullende leeuwen en een rij 
statige Dorische zuilen eindelijk aan de ingang van het 

statige gebouw toekomt, staat je een les te wachten over 
hoe vrijetijdssport in Amerika in de vorige eeuw 
geleidelijk tot een commercieel spektakel verheven 
werd.  
 
Aan het begin van die revolutie vinden we Mozart 
Johnson. Volgens de overlevering een caddie op een 
linksbaan in Californië in de twintiger jaren van de vorige 
eeuw. Zijn foto vind ik overal op Google als ik ook maar 
iets met ‘oud’ en ‘(golf)ballenraper’ in tik. Op de foto in 
de tentoonstelling draagt hij een gewaad van draadgaas, 
bedoeld om ‘caddies en ballenophalers te beschermen 
tegen losgeslagen golfballen.’ Het kledingstuk wordt - 
naar het schijnt - als een maliënkolder zo over het hoofd 
heen gehesen en beschermt zowel het hoofd als de torso 
van de persoon die zo gelukkig is om hem te dragen. In 
zijn hand heeft Mozart een soort korf op een steel, om 
zo - zonder te bukken - golfballen bijeen te kunnen 
rapen. 
 
Als ik een boek over de geschiedenis van St. Andrews 
opensla, kom ik erachter dat het ballenrapen van 
oudsher vooral op en naast verschillende holes 
gebeurde, omdat ook het oefenen op de wedstrijdbaan 
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Joke van der Ven plaatsvond. Op The Old Course, St. Andrews, was het 
bijvoorbeeld heel normaal om op de (huidige) 1e en 18e 
hole te oefenen.  
 
Naarmate golf meer in trek raakte, werd de roep om 
aparte oefenfaciliteiten groter. Het werd als gevaarlijk 
beschouwd om door elkaar te 
spelen en te oefenen. Al vlak 
na de opening van The Eden 
Course (1914) in St. Andrews 
werd een grasveld aangewezen 
om op te trainen. En in de jaren 
30 opende naar Amerikaans 
voorbeeld een commerciële 
golfschool een driving range in 
het plaatsje.  

  
Een impuls in populariteit van 
de golfsport was namelijk niet 
alleen in Engeland een 
katalysator geweest voor het 
ontstaan van oefenfaciliteiten 
en driving ranges. Al aan het 
begin van de twintigste eeuw 
werd er in Amerika melding 
gemaakt van grasvelden waar 
je met eigen ballen en clubs 
kon oefenen4. Rond 1930 zouden daar volgens een bron 
de eerste oefenfaciliteiten op golfbanen zelf bij zijn 
gekomen, inclusief netten om golfers die werkten aan 
hun golfspel te beschermen. Waar zal Mozart Johnson in 
dat verhaal hebben gestaan? Was hij in Californië nog 
actief op de wedstrijdbaan of was hij een van de eersten 
die zijn ballen verzamelde op een apart oefenveld? We 
zullen het waarschijnlijk nooit weten.  
 
Van gras naar kunstgras 
Vanaf de jaren 50 gaat het ineens hard met de golfsport, 
en zo ook met driving ranges - zo melden verschillende 
bronnen. Door deze impuls in populariteit, mede 
veroorzaakt door de introductie van golfuitzendingen op 
televisie, zag men in Zweden en Engeland het aantal 
golfers rap toenemen. Er ontstond gauw een tekort aan 
golfbanen en die voedingsbodem gaf driving ranges de 
kans om te groeien. Ook werden de faciliteiten 
aantrekkelijker gemaakt met targets en later ook met 
matten van kunstgras. Het duurde niet lang of in Zweden 
waren er al meer driving ranges dan wedstrijdbanen. Dat 
de nood hoog was, bewijst een bron uit Amerika. Daar 
werd het Royal Oak Golf Center namelijk gesticht op een 
oude vuilstortplaats.  
 
Hoewel in Nederland speciale oefenfaciliteiten op dat 

moment nog niet verder komen dan de tekentafel, 
berichtte Golf Magazine in 1963 al hoe succesvol driving 
ranges in de Verenigde Staten, Canada, Australië en in 
Japan waren. ‘Ik ben ervan overtuigd dat de driving 
range het eerste antwoord is op het tekort aan 
golfbanen’, zo klonk het. ‘Iedereen kan hier met golf 

kennismaken; zelfs de 
beschroomdste beginneling kan 
hier ongehinderd en onbespied 
een emmer ballen wegslaan.’  
 
Eind jaren 60 was het dan 
eindelijk zover: bij Schiedam 
opende een driving range met 
drie oefenholes, ‘Riverside’ 
genaamd. Iedereen was welkom 
op de eerste openbare 
golfgelegenheid van Nederland, 
en omdat de meeste bestaande 
golfbanen op dat moment een 
ledenstop voerden, zal het 
niemand verbaasd hebben dat de 
nieuw opgerichte vereniging 
binnen de kortste keren al 
tweehonderd koppen telde. Een 
lang leven was ‘Riverside’ 
overigens niet gegund. Het 

complex sloot in 1982 toen de eigenaar het terrein op 
andere wijze besloot te gaan gebruiken5. 
 
Ik lees verder in De Nederlandse Golfgeschiedenis en 
merk dat het niet makkelijk was voor de golfsport in 
Nederland om het elitaire karakter kwijt te raken. 
Nieuwe projecten kwamen maar lastig van de grond. 
Toch kreeg de driving range een kans om zich te 
bewijzen. In 1971 ‘domineerde’ de Twentsche de 
Oostelijke Kampioenschappen, een jaar nadat er een 
driving range en andere oefenfaciliteiten waren 
aangelegd. Toeval, of niet? 
 
In de jaren 80 kwam er ook in Nederland schot in de 
zaak. Rond diezelfde tijd deden ook verschillende 
machines en technologieën hun intrede in de golfwereld 
en werd golf (én de driving range) het commerciële 
spektakel zoals we de sport nu kennen.  
 
Meer daarover in de volgende ZeijdeLinks. 
 
Voor dit artikel zijn er diverse bronnen op nageslagen:  
St. Andrews Golf Links, The first 600 years, De 
Nederlandse Golfgeschiedenis -  in woord en beeld, 
Twentsche Golf Club, Een Twentsche Golfsymfonie, 
www.golfgeschiedenis.nl en diverse internetpagina's. 

Mozart Johnson 
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Harm Kanninga in het zonnetje 
Jeroen Bosman 

Harm Kanninga, een bijzondere persoonlijkheid, een 
toegewijde medewerker die al vele jaren behoorlijk wat 
tijd doorbrengt bij de DG&CC. 
 
In principe is hij 
elke maandag 
te vinden in 
Zeijerveen. De 
bedoeling is 4 
uur per week, 
maar vaak zijn 
het meer uren 
en dat vindt hij 
HE-LE-MAAL 
niet erg. Hij 
geniet er 
oprecht van en 
een glimlach 
verschijnt op 
zijn gezicht als 
hij mij erover 
vertelt. 
  
Na een technische opleiding en 7 jaar gediend te hebben 
bij Defensie als technisch medewerker, komt Harm via 
een aantal verschillende functies terecht bij de NAM. 
Daar dient hij 25 jaar en mag hij via een speciale VUT-
regeling op z’n 51ste al met pensioen. Dat is alweer 20 jaar 
geleden nu, maar stilgezeten heeft hij nooit. Als 
echtgenoot, vader van twee zoons - Martin kennen we 
natuurlijk allemaal - is er altijd wel iets te doen geweest 
de afgelopen jaren. 
 
Mijnheer Kanninga - wij blijven beiden ‘U’ zeggen - is 
daarom ook geen onbekende op de DG&CC. Sinds hij 
meer dan 12 jaar geleden begon aan de Ten Oeverstraat, 
heeft hij zich onvermoeibaar ingezet voor onze club. In 
het gesprek neemt hij me mee in de tijd en vertelt hij wat 
er allemaal van zijn hand is gekomen. Het blijkt dat zijn 
werk voor de club zeer veelzijdig is en dat is ook precies 
wat hij er zo enorm fijn aan vindt, al die jaren al. 
Inmiddels kent hij elk plekje. Of het nu op of naast de 
baan is, of in en rond het clubhuis, hij heeft het allemaal 
al een keer gezien: elektra, het ‘tweede’ terras, de 
riolering, het maakt niet uit. Hij heeft het gerepareerd, 

gemaakt of vernieuwd. “Dat het toch iedere keer weer 
anders is, maakt het zo ontzettend leuk. Neem nou de 
glazen wanden op het terras. Daar komt veel bij kijken! 
Alles hebben we moeten bedenken en bijna alles hebben 
we zelf gemaakt.” Ook de banken op het terras waar we 
op zitten als wij uitkijken op Rood 9 en Geel 9, heeft hij 
gemaakt en eraan meegewerkt.  
 
Op de foto zien we Harm staan bij de golflodges. Als ik me 
laat ontvallen dat ik de lodges nog nooit van binnen heb 
gezien, zegt hij: “Maar dan laat ik je die toch even zien. Ik 
moet toch nog even een paar lampjes vervangen.” Ik krijg 
een toer langs een aantal kamers. Een trotse rondleiding 
met korte anekdotes en weetjes over het gebouw en het 
‘hoe-wat-waar’ van een aantal technische zaken. 
 
Wat Harm zo speciaal maakt, gaat verder dan zijn inzet 
voor de DG&CC. Het 
is zijn warme 
glimlach, zijn 
vriendelijke 
woorden en zijn 
positieve houding 
die een blijvende 
indruk op mij 
maken. Al pratend 
lijkt hij voor mij de 
belichaming van de 
ideale medewerker 
en iedereen lijkt 
hem ook te kennen 
en is ingenomen 
met hem. 
 
Harm mag dan 
misschien niet altijd op de voorgrond staan, zijn impact is 
onmiskenbaar. Zijn toewijding zou een voorbeeld voor 
ons allen moeten zijn en laten we hem daarom in het 
zonnetje zetten en onze waardering tonen voor al zijn 
inspanningen om de DG&CC elke week weer een beetje 
beter en mooier te maken. 
 
Dank u wel mijnheer Kanninga - bedankt Harm - voor het 
plezierige onderhoud en jouw onovertroffen bijdrage aan 
de club! 
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'Hoe vond je de baan? Uitdagend ja toch zeker. Als je 
hier kunt spelen, kun je overal spelen.' 
 
Met deze tekst, die op elke baan ter wereld in zwang is, 
werd ik na mijn rondje welkom geheten. 'Ik heb al overal 
gespeeld. Ook bij jullie. Assen, zei je toch. Hoe heet dat 
daar ook alweer, iets van DeeGeeVeeDee. Ben 
rondgegaan in zeventig slagen. Koud uit de auto. Heb 
nog nooit 'n drivingrange gezien. Ja, wel gezien maar nog 
nooit ene bal gepeeld. Had ik dat maar wel gedaan, was 
ik op zeker prof geweest. Wat voor stokken speel 
je? Graphite, zei je. Graphite is niks. Heb je geen 
controle. Veel te slap. En stiff moet je hebben. Met mijn 
swing buigt mijn metalen shaft nog door. Maar maakt 
allemaal niet veel uit, je moet het doen met je koppie en 
dat zit bij mij wel goed.' 
 
Nou, bij mij zat het helemaal niet goed! Had ik weer. 
Dacht er even lekker uit te zijn naar een kneuterig 
achteraf baantje voor een relaxte paar dagen, komt 
uitgerekend de Jan-je-weet-wel, de opschepper/-snijder, 
maat XXL, van de club naast me zitten. 'Er zijn er hier bij 
die best 'n aardige bal spelen hoor maar het ontbreekt 
ze aan de maind en daar wordt het spel toch gespeeld. Ik 
heb jaren aan topsport gedaan en dan heb je die maind 
wel.' deed hij er nog een extra schepje bovenop. 
Links van mij keken een paar clubleden meewarig mijn 
kant op en ik meende zelfs meelij met mij waar te 
nemen. 
 
Ik besloot om me op m'n droge witte te concentreren en 
zette m'n beschaafd geïnteresseerde gezicht op. Ik zou 
het heel goed afkunnen met een op regelmatige basis 
instemmend knikje. Mijn gesprekspartner was al vol van 
zichzelf en een substantiële bijdrage van mij zou hem 
alleen maar doen overlopen. 
 
Mijn theorie is....., liet ik ondanks mijn voornemen tot 
me doordringen. Want als ze over theorieën beginnen 
heb je mij. Dan weet je namelijk dat de werkelijkheid 
naar eigen inzicht wordt gekneed, is mijn ervaring. 
'Mijn theorie is dat een man bij zijn pensioen thuis komt 
te zitten in het domein van de vrouw. Voor die tijd was 
hij degeen die het vlees sneed maar in huis weet hij heg 
noch steg.' 
 
Hier keek hij mij even doordringend aan. 

'Logisch dat zo'n man totaal hulpeloos is en compleet 
afhankelijk van z'n vrouw. Maar deze jongen mooi niet, 
ik snij thuis nog steeds het vlees en de grootste lap is 
voor Fikkie hier' eindigde mr. Snoever zijn theorie. 
Ik raakte nog gedeprimeerder dan ik al was. 
 
In mijn ronde had ik namelijk al meer meegemaakt dan 
goed voor me was. Meer bunkers gezien (sommigen 
zelfs in een onafgebroken reeks van zes slagen in 
dezelfde bunker) dan de baan rijk was. Van water is 
bekend dat het gaat waar het wil maar dat het ook geldt 
voor waterhindernissen wist ik tot op dat moment nog 
niet. Ik was ze overal tegengekomen behalve daar waar 
de baan ze had ingetekend. Voorraad ballen voor 'n 
maand naar de ratsmodee. Ben er zo zuinig op als zijn 
het de kroonjuwelen. Zit erop als ’n hoen op d’r eieren. 
Onnodige risico's, verkeerde stokkeuzes, stoom uit de 
oren, van woede overkokend gemoed hadden de zaak er 
niet beter op gemaakt. 
 
De wetenschap dat ik hier en daar beter een andere stok 
had kunnen kiezen, m'n techniek niet toereikend was 
voor sommige herstelslagen, je soms ook gewoon mis 
kunt slaan, ik (nog) niet het niveau van een prof had 
deed er op dat vermaledijde moment niet toe. Dat golf 
niet het enige was in de wereld en dat er veel ergere 
dingen waren al helemaal niet. Kortom, ik had een crisis, 
een terugval, een inzinking, een pesthumeur. 
 
Als schamel advies kon ik enkel maar aanvoeren dat het 
setje waarmee ik speelde gehuurd was. In het besef dat 
sommige mensen het nog veel moeilijker hadden dan ik 
vond ik dat ik dan toch nog maar wat gesnoef moest 
ondergaan. Het was meteen raak. 
 
'Ik heb iets met benen. Kan ik ook niks aan doen. Net als 
die Bomans. Je weet wel, die Sinterklaas. Die ouwe 
snoeper (God hebbe zijn ziel) zei ooit ’n keer over 
Marlene Dietrich d’r benen; had mijn vrouw er maar één 
van. Doe mij er maar gewoon twee. Dan maar iets 
minder. Zo ben ik dan. Vroeger keek ik alleen maar naar 
vrouwen maar met die beschilderde mannenkuiten van 
tegenwoordig kan ik daar ook wel van genieten. Wat jij, 
ja toch!' gaf mr. Klets-in-de-rang-van-majoor een inkijkje 
in zijn persoonlijke voorkeuren. 
 
Ik werd er niet vrolijker van. 

B. Ven 
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